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شكل (6): معدلات معرفة القراءة والكتابة بين النساء والرجال (15 سنة فأكثر) في  فلسطين،     2004-2017
Figure (6): Literacy Rates Among Women and Men (15 Years and Above) in Palestine, 2004-2017


تقلصت الفجوة في معدلات معرفة القراءة والكتابة بين النساء والرجال خلال الأعوام الثلاثة عشر الماضية، حيث ارتفعت معدلات معرفة القراءة والكتابة للنساء بنسبة حوالي 8% إلا أنها ما زالت لصالح الذكور خلال ذات الفترة. 

The gap between men and women in the literacy rate has been decreased during the past 13 years, as although  it increased by about 8% for women, still in favor  to the men.  



جدول (5): التوزيع النسبي للسكان الفلسطينيين* (15 سنة فأكثر) حسب الحالة التعليمية
 والجنس، 2017
Table (5): Percentage Distribution of Palestinian Population*          (15 Years and above) by Educational Attainment and Sex, 2017 

	[bookmark: OLE_LINK1]الحالة التعليمية 
	 الجنس                                            Sex
	Educational Attainment 

	
	كلا الجنسين Both Sexes       
	ذكور
 Males
	  إناث Females
	

	 أمي
	3.3
	1.7
	5.0
	Illiterate

	  يقرأ ويكتب
	5.1
	5.3
	4.8
	Can Read and rite

	  ابتدائي
	11.7
	13.4
	9.9
	 Elementary

	   إعدادي
	33.4
	35.7
	31.2
	 Preparatory

	  ثانوي
	23.4
	22.0
	24.8
	 Secondary

	    دبلوم متوسط
	5.8
	5.7
	5.9
	 Associate Diploma

	    بكالوريوس فأعلى
	17.3
	16.2
	18.4
	Bachelor and above

	    المجموع
	100
	100
	100
	 Total

	*: تشمل السكان الذين تم عدهم فعلا في التعداد العام للسكان والمساكن والمنشآت 2017، ولا يشمل تقديرات عدد السكان الذين لم يتم عدهم على ضوء نتائج الدراسة البعدية. 

	*: Includes actually counted population in the population, housing and establishments Census 2017 but not includes uncounted population estimates based on the post enumeration study results.




تشير البيانات إلى ارتفاع نسبة الإناث ضمن الحالة التعليمية ثانوية فأعلى مقارنة بالذكور لتبلغ 49.1% مقابل 43.9% للعام 2017.

The data showed that the percentage of females with educational attainment of a secondary and above is 49.1% which is high or compared to the males at 43.9% in 2017.




جدول 6)): معدل التسرب في فلسطين حسب المرحلة والجنس، 2016/2017 
Table (6): Drop-out Rates in Palestine by Stage and Sex, 2016/2017

	المرحلة
	كلا الجنسين
Both Sexes 
	ذكور
 Males
	إناث
  Females
	Stage

	أساسية
	0.71
	0.89
	0.53
	Basic

	ثانوية
	2.44
	2.48
	2.41
	Secondary



ما زال معدل التسرب بين الذكور أعلى مما هو عليه بين الإناث في كلا المرحلتين الأساسية والثانوية.

Drop-out rates among males are still higher than the rates among females at both basic and  secondary stages.



















جدول (7): التوزيع النسبي للطلبة في المرحلة الثانوية* في فلسطين حسب الفرع والجنس، 2018/2017 
Table (7): Percentage Distribution of Students at Secondary Stage* in Palestine by Branch and Sex, 2017/2018
	الفرع
	كلا الجنسين
Both
Sexes 
	ذكور
Males
	إناث
Females
	Branch

	عاشر أكاديمي 
	36.6
	37.9
	35.7
	10th Academic

	عاشر مهني
	0.6
	1.0
	0.3
	10th Vocational

	علوم إنسانية
	38.9
	34.9
	42.3
	Human Sciences

	علمي
	17.5
	18.1
	17.0
	Scientific

	الريادة والأعمال (تجاري سابقاً)
	3.5
	3.9
	3.1
	Entrepreneurship  and business (Commercial)

	صناعي 
	1.4
	2.7
	0.3
	Industrial 

	شرعي
	0.8
	0.8
	0.7
	Shar’ia

	تكنولوجي
	0.4
	0.4
	0.4
	Technology 

	اقتصاد منزلي
	0.1
	0.0
	0.2
	Home Economics

	زراعي
	0.1
	0.2
	0.0
	Agricultural

	فندقي
	0.1
	0.1
	0.0
	Hoteling

	المجموع
	100
	100
	100
	Total

	النسبة (0.0) لا تعني أنه لا يوجد طلبة في ذلك التخصص وإنما عدد الطلبة قليل بالمقارنة مع المجموع الكلي  

	The percentage (0.0) does not mean that there are no students in that program, but the number of students is small compared to the total

	*: في العام الدراسي 2017/2018 أصبحت المرحلة الأساسية تشمل الصفوف من الأول الأساسي حتى التاسع الأساسي أما المرحلة الثانوية فتشمل الصفوف العاشر والحادي عشر والثاني عشر وذلك بالاستناد الى قانون التعليم الجديد الصادر عن وزارة التربية والتعليم العالي باعتبار الصف العاشر ضمن المرحلة الثانوية.
	*: In the scholastic year 2017/2018, the basic stage includes grades from one to 9th while secondary stage includes grades 10th,11th and 12th, based on the new education law issued by the Ministry of Education and Higher Education that consider the tenth grade in secondary stage.



ما زال طلبة المرحلة الثانوية (الذكور والإناث) يتجهون إلى التخصصات العلمية والعلوم الإنسانية بشكل كبير مقارنة بالفروع الأخرى، ومن الملاحظ أن الإناث يتجهن إلى دراسة العلوم الإنسانية أكثر من الذكور. 

Students (males and females) at school secondary stage still prefer to enroll in humanities and scientific specializations significantly compared to the other branches. It is noted that females tend to enroll in humanities more than males.
جدول (8): المعلمون في المدارس الحكومية في فلسطين حسب الجنس، أعوام دراسية مختارة 
Table (8): Teachers in Governmental Schools in Palestine by Sex, Selected Scholastic Years 

	العام الدراسي
	كلا الجنسين
	ذكور
	إناث
	Scholastic year

	
	Both
Sexes
	Males
	Females
	

	2002/2001
	23,589
	11,791
	11,798
	2001/2002

	2002/2003
	25,083
	12,257
	12,826
	2002/2003

	2003/2004
	26,377
	12,599
	13,778
	2003/2004

	2004/2005
	27,527
	13,077
	14,450
	2004/2005

	2005/2006
	29,018
	13,743
	15,275
	2005/2006

	2006/2007
	30,074
	14,217
	15,857
	2006/2007

	2007/2008
	30,564
	14,479
	16,085
	2007/2008

	2008/2009*
	21,860
	9,891
	11,969
	*2008/2009 

	*2010/2009
	22,952
	10,221
	12,731
	2009/2010*

	2010/2011
	33,269
	14,971
	18,298
	2010/2011

	2011/2012
	36,553

	16,221

	20,332

	2011/2012

	2012/2013
	763,36

	16,331

	432,20

	2012/2013

	2013/2014
	37,735

	16,628

	21,107

	2013/2014

	2014/2015
	37,079
	16,051
	21,028
	2014/2015

	2015/2016
	37,904
	16,224
	21,680
	2015/2016

	2016/2017
	38,262  

	16,173
	22,089
	2017/2016

	2017/2018
	39,026  

	16,333
	22,693
	2018/2017


[bookmark: OLE_LINK14]    *: تمثل بيانات الضفة الغربية فقط.                                                                West Bank data only.  Represents* 
من الملاحظ أن نسب المعلمات الإناث آخذة بالارتفاع الى أن وصلت .158% في العام الدراسي 2017/2018 مقارنة مع 51.1% في العام الدراسي 2001/2002.

The percentage of female teachers is increasing, where it reached 58.1% in the scholastic year 2017/2018 compared to51.1 % in the scholastic year 2001/2002.



جدول (9): الطلبة في التعليم العالي في فلسطين حسب الجنس، أعوام دراسية مختارة 
Table (10): Students at Higher Education in Palestine by Sex, for Selected Scholastic Years 
	(بالألف)
	(In thousands)

	العام الدراسي
	الجامعات*
	Universities*     
	كليات المجتمع
	Community Colleges
	Scholastic Year

	
	كلا الجنسين
Both
Sexes
	ذكور 
Males
	إناث 
Females
	فجوة الجنس**
GPI**
	كلا الجنسين
Both
Sexes
	ذكور 
 Males
	إناث 
Females
	فجوة الجنس**
GPI**
	

	2002/2001
	83.5
	43.9
	39.6
	0.90
	5.4
	2.4
	3.0
	1.25
	2001/2002

	2002/2003
	98.5
	50.0
	48.5
	0.97
	6.0
	3.0
	3.0
	1.00
	2002/2003

	2003/2004
	113.5
	57.2
	56.3
	0.98
	8.6
	4.5
	4.1
	0.91
	2003/2004

	2004/2005
	129.2
	61.5
	67.7
	1.10
	9.1
	5.1
	4.0
	0.78
	2004/2005

	2005/2006
	139.3
	64.8
	74.5
	1.15
	11.2
	6.4
	4.8
	0.75
	2005/2006

	2006/2007
	158.2
	72.1
	86.1
	1.19
	11.4
	6.4
	5.0
	0.78
	2006/2007

	2007/2008
	168.1
	75.3
	92.8
	1.23
	13.1
	8.2
	4.9
	0.60
	2007/2008

	2010/2009
	185.0
	79.1
	106.0
	1.34
	11.6
	6.9
	4.7
	0.68
	2009/2010

	2010/2011
	201.4
	84.5
	116.9
	1.38
	12.6
	7.5
	5.1
	0.68
	2010/2011

	2011/2012
	205.1
	85.2
	119.9
	1.41
	12.1
	6.9
	5.2
	0.75
	2011/2012

	2012/2013
	201.4
	81.1
	120.3
	1.48
	12.3
	6.4
	5.9
	0.92
	2012/2013

	2013/2014
	203.4
	80.4
	123.0
	1.53
	11.1
	5.7
	5.4
	0.95
	2013/2014

	2014/2015
	209.1
	81.6
	127.5
	1.56
	12.3
	6.4
	5.9
	0.92
	2014/2015

	2015/2016
	204.7
	79.8
	124.9
	1.57
	11.3
	5.4
	5.9
	1.09
	2015/2016

	2016/2017
	207.4
	80.0
	127.4
	1.59
	11.1
	5.4
	5.7
	1.05
	2017/2016

	2018/2017
	211.3
	82.9
	128.4
	1.55
	11.5
	5.6
	5.9
	1.05
	2018/2017


*  بيانات الجامعات تشمل طلبة الدبلوم المتوسط والبكالوريوس والدراسات العليا في الجامعات التقليدية والتعليم المفتوح والكليات الجامعية. 
 *Universities data include students of intermediate diploma, bachelor and higher education in traditional universities, open education and university colleges.
	** فجوة الجنس=
	
عدد الإناث الملتحقات 
	
	No. of enrolled females 
	**GPI=

	
	عدد الذكور الملتحقين

	

	No. of enrolled males
	


حيث أقل من 1 لصالح الذكور وأكثر من 1 لصالح الإناث أما القيمة 1 فتعني عدم وجود فجوة.
When the value is less than 1, it would be in favor to males, and when it is more than 1, it would be in favor to females. If the value is 1, then it means there is no gap.

فجوة الجنس في الجامعات أصبحت تميل لصالح الإناث، حيث بلغت 1.55 في العام الدراسي 2017/2018؛ بينما كانت 0.90 في العام الدراسي 2001/2002.
The gender parity index is in favor of females; 1.55 in the scholastic year 2017/2018 compared to 0.90 in the scholastic year 2001/2002.
رجال  Men	2004	2017	96.5	96.9	97.1	97.2	97.1	97.4	97.6	97.9	98.2	98.4	98.4	98.5	98.6	98.3	نساء Women	2004	2017	88	88.9	89.8	90.5	90.9	91.7	92.2	92.6	93.6	94.1	94.4	94.9	95.2	95	 Year   السنة 

 Rate  المعدل  
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